



وزارة التعليم العالي والبحث العلمي
جامعة الموصل
كلية الحقوق

النظام القانوني لشركة التكافل - دراسة مقارنة -

أسيل فاضل اسماعيل

رسالة ماجستير
القانون الخاص / القانون التجاري

بإشراف
الدكتور مصطفى ناطق صالح
أستاذ القانون التجاري المساعد

المستخلص

تعرف شركة التكافل بأنها شركة تقوم على أساس التعاون بين مجموعة من الأشخاص يطلق عليهم بـ(المشاركين)، وتتولى إدارة صندوق حملة الوثائق نيابة عنهم واستثمار أمواله وفق الصيغ المالية الإسلامية المشروعة.

وتتميز شركة التكافل بخصائص عدة تميزها من غيرها من الشركات، منها انها تعمل وفق احكام ومبادئ الشريعة الإسلامية في جميع أنشطتها التأمينية وتسعى إلى تحقيق الكسب الحلال للمشاركين والشركة معاً، فضلاً عن وجود هيئة الرقابة الشرعية فيها التي تتولى التأكد من مطابقة جميع اعمالها لأحكام الشريعة الإسلامية.

ونشأت شركة التكافل بعد تخليص التأمين من الشبهات التي كانت تحيط به وتتعارض مع احكام الشريعة الإسلامية واصبح البديل الشرعي له التأمين التكافلي بعد اعلان الرأي الشرعي عن جواز الخدمات التأمينية التكافلية.

وتسعى شركة التكافل إلى تحقيق العديد من الأهداف منها، الأمان والاطمئنان وتقوية روح التعاون بين المشاركين، والاسهام في عملية التنمية الاقتصادية، فضلاً عن الاحتياط للمستقبل وتوخي الحوادث وتعويض المشاركين عما يلحقهم من اضرار.

ومن ثم فهي شركة تؤسس وفقاً لأحكام قانون الشركات العراقي، فضلاً عن اخضاعها لأحكام قانون تنظيم اعمال التأمين العراقي رقم (١٠) لسنة ٢٠٠٥، وقانون المصارف الإسلامية العراقي رقم (٤٣) لسنة ٢٠١٥ وما ورد في ضوابط التكافل الصادرة عن البنك المركزي العراقي لسنة ٢٠١٩ من تعليمات خاصة بها، فضلاً عن المعايير الشرعية الصادرة عن هيئة المحاسبة والمراجعة للمؤسسات المالية الإسلامية ومجلس الخدمات المالية الإسلامية بعدها معايير ملزمة لشركة التكافل.

ومن حيث الطبيعة القانونية لشركة التكافل، فهي تُؤسس بوصفها شركة مساهمة، وهذا ما أكدته قانون تنظيم أعمال التأمين العراقي رقم (١٠) لسنة ٢٠٠٥، وما ذهب اليه القوانين المقارنة ايضاً، لما لهذه الشركة من أهمية كبيرة في تمويل المشروعات الاقتصادية الكبرى والتي تحتاج غالباً الى رؤوس اموال كبيرة.

واخيراً تنتهي هذه الشركة ، وفقاً للأسباب العامة التي تنقضي بها الشركات، الواردة في قانون الشركات، فضلاً عن أسباب خاصة تنقضي بها هذه الشركات في قوانين التأمين، ويتم تصفيتُها وتفقد شخصيتها المعنوية، ويتم ذلك كله وفق احكام الشريعة الإسلامية ومبادئها.

Abstract

Al-Takaful company is a company based on cooperation between a group of people called shareholders. The company manages and invests the fund of shareholders on behalf of them according to the Islamic financial legislative forms.

The company is characterized by some features that distinguish it from other types of companies. It works according to the principles of the Islamic Sharia in all of its insurance activities. It tries to make fair profit for both of the shareholders and the company, in addition to the existence of the Islamic legislative organ which ensures the compliance of the works of the corporation with the Islamic Sharia.

Al-Takaful company is established after the clearance of the insurance contract of suspicions that contradict with the Islamic Sharia. The legislative alternative is the contract of cooperative insurance after announcing the Islamic opinion on the permission of cooperative insurance activities.

The company tries to realize many aims including safety and insurance as well as strengthening the cooperation among the shareholders and contribute to the economic development. In addition to hedge against uncertain future and be careful to compensate for the harms caused to shareholders.

Hence, it is a company established according to the Iraqi company law and be subject to the provisions of Iraqi law for insurance activities no. (10) in 2005, the Iraqi law of Islamic banks No. (43) in 2015. It also complies with the related regulations of solidarity issued by the Iraqi central bank in 2019 and the legislative standards issued by the

accounting and monitoring organ of Islamic financial establishments as binding standards for Al-Takaful company.

The corporation finally ends according to the general reasons that end companies as mentioned in the laws of companies and for other private reasons that lead to end the corporation as in insurance laws. At that time, it loses its moral identity according to the principles and provisions of Islamic Sharia.

**Ministry of Higher Education
and Scientific Research
University of Mosul
College of law**



The Legal system of the Takaful Company -Comparative Study -

Aseel Fadel Ismail

**Master Thesis
Private Law / Commercial law**

**Supervised by
Dr. Mustafa Natiq Saleh
Assistant Professor of Commercial Law**

1442 A.H.

2021 A.D.